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az alkotómunka 

termékeny légköre 
Dr. Szabó Zoltán nyilatkozata 

Az 1966/67-es tanévvel letelt tudomány-
egyetemünk rektorának, dr. Szabó Zoltán aka-
démikus, tanszékvezető egyetemi tanárnak há-
rom éves megbízatása. A Magyar Forradalmi 
Munkás-Paraszt Kormány a József Attila Tu-
dományegyetem rektorává 1967. augusztus 1-
től dr. Márta Ferenc tanszékvezető egyetemi 
tanárt nevezte ki. Lapunknak a búcsúzó rektor 
— aki megvált szegedi tanszékétől is — s az 
egyetem ú j rektora interjút adott az emúlt há-
rom évben végzett munkáról, az egyetem fejlő-
déséről, illetve a következő esztendők feladatai-
ról, a kommunista szakemberképzés célkitűzé-
seinek megvalósításáról. 

• Rektor Or, most ami-
kor búcsúzik egyetemüntől, 
búcsúzik Szegedtől, milyen 
érzéssel gondol vissza az itt 
töltött évekre? Mit tart sze-
gedi működése legfontosabb 
eredményének? 

— Amikor több mint húsz 
évvel ezelőtt átvettem a sze-
gedi szervetlen kémiai tan-
szék vezetését, majd három 
évvel ezelőtt mint kineve-
zett rektor, az egyetem ve-
zetését, arra törekedtem, 
hogy mind a tanszéki mun-
kában, mind az egyetem éle-
tének valamennyi területén 
kiegyensúlyozott, céltudatos 
és fegyelmezett munka foly-
lyék. A fegyelmezettség az 
eredményes emberi munka 
egyik alapfeltétele minde-
nütt , az élet, az emberi tár-
sadalom minden régiójában. 
S itt az egyetemen, ahol a 
ho 'nap tudósait, szakembe-
reit, új, friss értelmiséget 
okt ' tunk és nevelünk, külö-
nösen nagy a jó munkaie-
gyelem jelentősége. Nem sze-
szélyből kívántam meg 
mind tanszéki munkatársa-
imtól, mind egyebütt a pon-
tosságot. Az egyik leghatá-
sosabb nevelési tényező a 
példamutatás. Mi az ifjúság-
tól, a hallgatóságtól pontos-
ságot, fegyelmezettséget, ala-
pos, elmélyült tudást köve-
telünk. Tehetnénk-e ezt nyu-
godt lelkiismerettel, ha 
munkánkat ugyanezen-r- tu-
lajdonságok nem jellemzik, 
ha magunk híjával vagyunk 
e tulajdonságoknak? Rekto-
ri működésem legfőbb ered-
ményei egyikének tartom, 
hogy ezekben az években 
tovább erősödött a fegyelem 
s kialakult az alkotómunka 
termékeny légköre az egye-
temen. Az egyetemről, az 
Univerzitás feladatairól val-
lott felfogásom ismeretes. 
Most úgy érzem, adósság 
nélkül megyek eL Mindent 
megvalósítottam, minden 
olyan feladatot elvégeztem 
amely megfelelt meggyőző-
désemnek. 

• Rektor Or, az ö n mű-
ködése egybeesett a felső-
oktatási reform gyakorlati 
megvalósításának időszaká-
val? A József Attila Tudo-
mányegyetemen az oktatás-
nevelés korszerűsítése érde-
kében milyen intézkedések 
történtek? 

— Fő feladatunknak te-
kintettük a három év során 
az oktatómunka korszerűsí-
tését. Esetleg a Művelődés-
ügyi Minisztérium által jó-
váhagyott tantervi módosí-
tásokon túl saját kezdemé-
nyezéssel felmértük — ok-
tatóink több évtizedes tevé-
kenységének tapasztalatalt 
figyelembe véve — az ész-
szerű lehetőségeket az első-
éves hallgatóknak az egye-
temi munkába való beveze-
tésétől egészen az állam-
vizsgáig, a végzésig terjedő-
en; azt, hogy miképpen le-
hetne a gyakorlati munká-
ra, az életben adódó felada-
tokra minél jobban és ala-
posabban felkészíteni az if-
júságot; hogyan lehetne 
közvetlenebb kapcsolatot ki-
alakítani oktatók és hallga-
tók között, úgy, hogy e kap-
csolat a szaktárgyak alapo-
sabb elsajátításához segítsé-
get adjon. S e felmérés ta-
nulságait érvényesíteni 
igyekszünk az egyetem te-
vékenységében. Kialakítottuk 
az évfolyamfelelősii és a kol-
légiumi patronálási, illetve 
seniori rendszert, az Állam 
és Jogtudományi Kar kezde-
ményezésére, az ifjúsági jo-
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gásznapok rendezvénysoro-
zata már nemcsak hazai, de 
külföldi érdeklődőket, részt-
vevőket is vonz Szegedre, s 
oktatók és hallgatók közös 
munkájának eredményeként 
bontakoztak ki egy új, hite-
lesebb vizsgáztatási rend-
szer körvonalai. Végül pe-
dig az oktatás-nevelés gya-
korlatibbá, „életközeli bbé" 
válását segíteni hivatott a 
különböző gyakorlatok soka-
sága, amiket az egyetem ál-
lami vezetése mindig báto-
rított, támogatott és segítsé-
get adott ésszerű megvaló-
sításukhoz. A múlt év de-
cember 8-án tartott összok-
tatói munkaértekezlet a 
társegyetemek és a Minisz-
térium képviselőinek jelen-
létében sok olyan javaslat-
tal kiegészítve összegezte e 
munka eredményeit, ame-
lyek megvalósítása, a cél: a 
társadalom érdekeinek meg-
felelő szakemberképzés szín-
vonalának emelése, a köz-
gyűlés határozatainak hasz-
nosítása már a következő 
egyetemi vezetés feladata 
lesz. 

t Rektor Or, az ö n vé-
leménye szerint mindazok a 
célkitűzések, amelyek a Ma-
gyar Szocialista Munkás-
párt IX. kongresszusának a 
felsőoktatásra s általában a 
kommunista szakemberkép-
zésre, valamint a társadalom 
cs termelés igényeit hatáso-
sabban szolgáló tudományos 
munkára vonatkozó határo-
zataiban s más állásfogla-
lásokban (pl. Magyar Tudo-
mányos Akadémia közgyű-
lésén) is megfogalmazást 
nyertek, milyen körülmé-
nyek közt teljesíthetők? 

— Véleményem szerint a 
távlati program teljesítésé-
nek, általában a további 
előrelépésnek döntő feltétele 
a jó káderpolitika, minde-
nek előtt a jó professzori kar 
kialakítása. Ha jó a profesz-
szor, jó az oktató munka is. 
S jó a nevelés is, hiszen a 
nevelés nem az oktatástól 
független tényező — jól ne-
velni igazán csak a jó ok-
tató, a jó oktatás tud. Büsz-
ke vagyok rá, hogy szegedi 
működésem alatt arra érde-
mes. friss erőkkel gyarapo-
dott a professzori kar, s 
hogy a Természettudományi 
Karon három tanszékvezető 
professzor működik, aki ta-
nítványom volt, s munkám 
folytatója, örököse. Az el-
múlt tanévben egyetemün-
kön is sor került a IX. Pár t -
kongresszus anyagónak fel-
dolgozására. Rögzítettük, s 
érvényesülni fog az egye-
tem munkájában mindama 
szempont, mely az egyete-
mi tevékenységgel foglalko-
zik. Az egyetemünkön fo-
lyó tudományos munka meg-
szervezése, felmérése a tu-
dományos tervek bevezetése 
óta foiyamatos. Az utóbbi 
három év alatt inkább az 
értékelés rendezésére fordí-
tottunk gondot, a Magyar 
Tudományos Akadémia ille-
tékes szakosztályainak fel-
kérése alapján. Elemeztük 
az egyetem és a város, a me-
gye kapcsolatát. legutóbb 
pedig a megyei és városi 
pártbizottság közös ankétján 
szerepelt a szegedi tudomá-
nyos kapacitás jobb kihasz-
nálásának kérdése. Magam 
is vallom, hogy a tudomány 
eredményeinek a társadalom 
mindenkori igényeivel össz-
hangban kell lennie, szol-
gálnia kell ezeket az igé-
nyeket. Több éve foglalko-

zom a hazai timföldgyártás 

tudományos problémáival, 
dolgozom a Fémipari Tudo-
mányos Kutató Intézetben 
ezen a témán, irányítom a 
timföldgyártással kapcsola-
tos kutatásokat. E mellett a 
Magyar Tudományos Aka-
démia több bizottságának 
vagyok tagja, irányítom az 
ELTE szervetlen kémia tan-
székének munkáját . 

0 Rektor Or, örömmel 
hallottuk, hogy a Müncheni 
egyetem honoris cansa dok-
torai sorába választotta. Ez 
a megtisztelés nyilván hosz-
szabb ideje tartó tudomá-
nyos együttműködés kifeje-
zője is? 

— Az utóbbi három év-
ben ugrásszerűen megnőtt a 
szegedi tudományos munká-
sok külföldi utazásainak, 
szerepléseinek száma. ö r -
vendetes tény ez, mert ki-
fejezi az itt dolgozó kutatók 
eredményeinek megbecsülé-
sét, elismerését. Díszdoktor-
rá választásomban is tudo-
mányos munkám elismeré-
sét, megbecsülését látom. Va-
lóban hosszabb ideje kap-
csolatban állok az ottani 
természettudományi karral, 
közös kutatási témánk ho-
zott össze bennünket. Ta-
valy jár tam Münchenben, s 
e témakörből tartottam elő-
adásokat az egyetemen. Ez-
után került sor a honoris 
causa doktorrá választásom-
ra. 

0 Rektor Or, most bú-
csúzáskor mit üzen azoknak 
a fiataloknak, akiket a múlt 
tanévben még oktatott: a 
József Attila Tudomány-
egyetem hallgatóinak? 

— Útravalóul a fiatal 
nemaedék számára csak 
egyet adhatok. Négy évti-
zedes egyetemi működésem 
tapasztalatából leszűrt ta-
nácsként mondom; pillanat-
nyi sikerekért sose áldozzák 
fel a jövőjüket, a célt, amit 
becsületesen, tisztán tűztek 
maguk elé. A nehézségeket 
ne megalkuvással, hanem 
harccal legyőzve haladja-
nak előre pályájukon. 

0 Rektor Elvtárs! Az 
utóbbi években megvalósul-
tak a felsőoktatás reform-
jának célkitűzései a József 
Attila Tudományegyetemen 
is. Megértek a feltételek a 
kommunista szakemberkép-
zés kibontakoztatásához. 0 n 
szerint az oktatás-nevelés 
terén milyen ú j tennivaló-
kat tűz napirendre a követ-
kező időszakban egyetemün-
kön a szocialista felsőokta-
tás további fejlődése? 

— A következő években, 
úgy gondolom, a magyar fel-
sőoktatás megújításával és a 
kommunista szakemberkép-
zés kibontakoztatásával kap-
csolatos munkának a neve-
lés lesz a fő területe. Való 
igaz, hogy egyetemünkön 
minden feltétel biztosítva 
van ahhoz, hogy hatékony 
világnézeti és szakmai neve-
lés folyjék az egyetemi ok-
tatás minden területén. Ok-
tatóink ismerik a marxiz-
mus—leninizmust, megfelelő 
ideológiai-politikai tájéko-
zottsággal bírnak s e tudást 
képesek alkalmazni a szak-
tárgyi oktatásban is. Talaját 
vesztette az a téves nézet, 
hogy a világnézeti oktatás-
nevelés csak a világnézeti 
tanszékek feladata s oldódó-
ban van az a helyenként 
sokáig meglevő szakmai 
arisztokratizmus is, mely 
gátolta a szakmai képzéssel 
együtt és hatásosan végez-
hető világnézeti nevelés ki-
teljesedését. Egyetemünk ok-
tatóinak többsége, tanszék-
vezetőink szinte mindegyike 
megértette, hogy ma már 
nem elegendő a marxizmus 
—leninizmus tételes ismere-
te, a korszerű oktatás-neve-
lés feltételezi s megköveteli 
ezeknek az ismereteknek az 
alkalmazását, felhasználását 
a szaktudományok ismeret-
anyagának továbbadásában 
is. Túl a káderpolitikai fel-
tételek biztosításán azonban 
azt hiszem döntő jelentősége 
lesz a kommunista szakem-
berképzés céljainak megva-
lósításánál annak is, meny-
nyire megfelelő az adott In-
tézményen belül az ájlami 
vezetés és az intézmény 
kommunistáinak, az intéz-
mény pártvezetésének kap-
csolata, együttműködése. So-
kan félreértik a Magyar 
Szocialista Munkáspárt IX. 
Kongresszusának azt a dön-
tését, amely a hivatali párt-
szervezetek — köztük az 
egyetemi pártszervezetek — 
hatáskörét kibővítik, bele-
szólási jogkört biztosítva 

Az egyetem 

a város szellemi 

eentruma legyen 
Dr. Márta Ferenc nyilatkozata 

Tanévnyitók 
A Tanárképző Főiskola 

szeptember kilencedikén tar-
totta ünnepélyes tanévnyi-
tóját a Szabadság filmszín-
házban. Az elnökségben he-
lyet foglaló vendégeket: a vá-
ros párt- és állami vezetésé-

I nek, a szegedi felsőoktatási 
intézmények képviselőit üd-
vözölve dr. Szendrei János 
igazgató tartott ünnepi be-
szédet, majd az esküt letett 
elsőéveseket jelképes kézfo-
gással nyilvánította főiskolai 
hallgatókká. A Művelődés-
ügyi Minisztérium képvisele-
tében Pálmai Kálmán, osz-
tályvezető helyettes, a főis-
kola KISZ bizottságának ne-
vében Nagy Antal VB titkár 
üdvözölte a hallgatókat, 
majd átadták az arany diplo-
mákat. 

Ma, tizenötödikén déli 12 
órakor a Szemészeti Klinika 
előadótermében lesz az Or-
vostudományi Egyetem ün-

nepi tanácsülése, amelyen 
dr. Tóth Károly egyetemi ta-
nár, az egyetem rektora tart 
tanévnyitó ünnepi beszédet. 
Ez alkalommal adják át a 
„Jó tanuló — jó sportoló" 
vándordíjat valamint két 
hallgatónak az életmentő 
emlékérmet. 

Holnap délelőtt 11 órakor 
a Dugonics téri épület aulá-
jában a József Attila Tudo-
mányegyetem tanévnyitóján 
dr. Polinszky Károly minisz-
terhelyettes iktatja be ünne-
pélyes keretek közt hivatalá-
ba dr. Márta Ferenc egyete-
mi tanárt, az egyetem ú j rek-
torát, aki tanévnyitó és szék-
foglaló beszédet tart. Ezen 
az ülésen adják át dr. Szabó 
Zoltán akadémikusnak, az 
egyetem távozó rektorának a 
József Attila emlékérmet. 

A tanévnyitó ünnepélyes 
tanácsülések részletes ismer-
tetésére következő számunk-
ban visszatérünk. 

számukra a hivatali ügyvi-
tel minden területén. Nem 
arról van szó, hogy a hiva-
tali pártszervek átveszik az 
ügyek intézésének bizonyos 
részét, nem hatáskörök 
egyeztetéséről és határok 
kialakításáról, hanem arról, 
hogy a pártvezetés az álla-
mi vezetéssel közösen kia-
lakított és vállalt szemlélet 
alapján működjön együtt: 
témánknál maradva, az ál-
lami és a pártvezetés együt-
tesen kell hogy kimunkálja 
a nevelési feladatokat s 
együtt kell hogy gondoskod-
jon azok végrehajtásáról is. 
Mint az egyetem rektora, 
ilyen magasszintű elvi 
egyetértés és együttműkö-
dés alapján, a munka ten-
denciát közösen kijelölve s 
azokhoz következetesen ra-
gaszkodva szeretnék együtt 
dolgozni azzal a kommunis-
ta kollektívával, amelynek 
sok éve tagja vagyok az 
egyetemen s amelynek tá-
mogatását most is magam 
mögött érzem. Minden tan-
évben az állami és a pár t-
vezetés megvitatja majd, a 
főbb tennivalókat s az itt 
kialakult közös elvi állás-
pont lesz a mérvadó a 
konkrét munka során. Az 
MSZMP Politikai Bizottsá-
gának határozata világosan 
kijelölte számunkra a fejlő-
dés ú t já t és fe ladatai t 
őszintén remélem, hogy e 
feladatoknak itt a József 
Attila Tudományegyetemen 
is sikerül mindenben eleget 
tennünk. 

0 A IX. Kongresszus ha-
tározatai az oktatás-nevelés 
mellett megjelölték a tudo-
mányos kutatómunka ú j 
feladatait, fejlődésének ú j 
tendenciáit is. Rektor Elv-
társ szerint egyetemünkön a 
tudományos kutatás jelenle-
gi állapotában mennyire ké-
pes megfelelni » társada-
lom és termelés igényeinek 
s mi módon lehetne még 
„életkőzelibbé" tenni az itt 
folyó kutatómunkát? 

— Néhány héttel ezelőtt a 
megyei és városi pártbizott-
ságok közös ankét ja elemez-
te elég alaposan a szegedi 
tudományos kutatómunka 
helyzetét, a rendelkezésre 
álló tudományos kapacitás 
kihasználtsági fokát, s a ku-
tatások és a társadalmi-ter-
melési igények összehango-
lásának lehetőségeit. Mint 
annak a bizottságnak a ve-
zetője, amely a vitára bo-
csájtott írásos anyagot elké-
szítette, megismerhettem az 
egyetemünkön kívüli tudo-
mányos kutatómunka hely-
zetét, adottságait Az a meg-
győződés erősödött meg ben-
nem s igazolt meggyőződé-
semben a vita is, hogy a 
szegedi tudományos kapaci-
tás sokkal többre képes a 
jelenlegi teljesítménynél s 
hogy valóban szükséges azo-
kat a módozatokat megke-
resni, amik segítségével e 
tudományos kutatómunka 
társadalmi hatásfoka növe-
kednék. Egyetemünkről szól-
va: sokat kell még tennünk 
azért, hogv az itt folyó tu-
dományos tevékenységnek a 
társadalom igényeihez való 
igazodása megfelelő legyen. 
Különösen a Természettu-
dományi Karon működő in-
tézetek tehetnek sokat ezen 
igények közvetlen és hasz-
not hozó szolgálatában. Ügy 
is, hogy kutatásaikat össze-
hangolják az országos igé-
nyekkel s úgy is, hogy e ku-
tatások esetleg segítséget ad-
nak a helyileg jelentkező 
termelési és társadalmi kí-
vánságok teljesítéséhez is. 
Minden félreértést elkerü-

lendő, nem arról van szó, 
hogy tudományos kutatáso-
kat, kísérletsorozatokat fél-
be kell szakítani s helyet-
tük újakat kell kezdeni, ha-
nem arról, hogy egy-egy tu-
dományos eredménynél vizs-
gálat tárgyává kell tenni 
annak az eredménynek az 
esetleges gyakorlati alkal-
mazását, felhasználhatóságát 
is. Ott van például a szén-
hidrogének oxidációjával 
kapcsolatos kutatás. A kí-
sérletek céljára választható 
tulajdonképpen bármelyik 
szénhidrogén, de hogyha a 
kutatóhelynek tudomása van 
arról, hogy például valamely 
szénhidrogén oxidációja út-
ján előállítható vegyületnek 
fontos szerepe van a vegy-
iparban, nyilván ésszerű 
modellfolyamatként annak a 
szénhidrogénnek az oxidá-
cióját választani. Az a vé-
leményem, hogy az egye-
temnek kötelessége részt 
vállalni azoknak a felada-
toknak a megoldásában, 
amiket a városkörnyéki olaj 
és földgázlelet hasznosítása 
vetett föl, a kutatási tevé-
kenységen túlmenően is. A 
vegyészképzésben például 
nagyobb lehetőséget biztosí-
tunk a hallgatók számára, 
hogy speciálkollégiumokat 
hallgassanak a szénhidrogé-
nek ipari kémiájáról, vagy 
más Szegeden hasznosítható 
témakörökből. Gazdaságos-
ság szempontjából is indo-
kolt volna, hogy azok a vég-
zett szakemberek helyezked-
jenek el a szegedi iparban, 
akik itt tanultak az egyete-
men. Segítséget adhatunk 
azzal is a szegedi iparnak, 
hogy figyelemmel kísérjük a 
nemzetközi szakirodalmat, 
vagy hogy résztveszünk a 
gyakorlati szakemberek to-
vábbképzésében. Jelenleg is 
van erre már példa! A Sze-
gedi Gumigyár számára vál-
lalta az egyetem egy ,2 éves 
középkáder-technikusképző 
tanfolyam lebonyolítását A 
tanfolyam résztvevői érett-
ségizett fiatalok, akik tech-
nikusi-művezetői munkakö-
rökben dolgoznak majd a 
két éves kurzus elvégzése 
után. 

\ 0 Rektor Elvtárs! Sok szó 
esik mostanában arról, hogy 
általában s itt Szegeden is 
a felsőoktatási intézmények-
nek aktívabban részt kell 
venniök a táj, a város szel-
lemi arculatának alakításá-
ban. ö n szerint milyen le-
hetőségei vannak egyete-
münknek e fontos közéleti 
funkció hatásosabb ellátásá-
ban? 

— Azt hiszem, a kérdés-
nek két oldala van. Tud-
nunk kell azt is, hogy a 
megye és a város hol s mi-
ben igényli az egyetem se-
gítségét, aktív közreműködé-
sét. Azt vallom, hogy az 
egyetemnek véleményformá-
ló szellemi centrumnak kell 
lennie s meghatározó szere-
pűnek közvetlen társadalmi 
környezetében. Egyetemünk 
nem szigetelte el magát, ed-
dig sem ettől a társadalmi-
közéleti szereptől. Oktatóink 
többsége aktívan részt vesz 
a város életében, közéleti 
megbízatásokat vállal, nép-

művelő-ismeretterjesztő 
munkában működik közre. 
A kultúrpolitika szintjén 
azonban jelentőségén aluli 
szerep jut az egyetemnek a 
szellemi élet formálásában. 
S konkrét lehetőségeken túl 
ez már ismét szemléleti kér-
désként jelentkezik. Egyete-
münk oktató, nevelő és tu-
dományos feladatainak ellá-

(Folytatás a 4. oldalonj 


